



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၁၁၊ ၂၀၂၁နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြုာ်နီၣ်ဂံၢ်- 21-267-11

ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ- SAC ဖိၣ်ဒုးဃာ်ဆူၣ်သဝီဖိမဲ မူကီၢ်ဆၢၣ်၊  
လၢအီကူး ၂၀၂၁နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ဖဲလ---သဝီ ဒီး ခ---သဝီ ဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ (ယုၤလဲကရူာ်)၊ မူကီၢ်ဆၢၣ်၊ ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်  
ကီၢ်ရၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအီကူး ၃၀သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲးကီၣ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်သုးရၣ် (၆၀) လၢအအိၣ်ဖဲ သၢဘီၤသုး  
ကလၢၤ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ် လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သုးခိၣ်ဖိအီၤယၤလုသုးကျိၤတဖုအံၤ အသုးဖိကအိၣ် (၇၀) ဂၤယၣ်ယၣ် န့ၣ်  
လီၤဆူသဝီပုၤဒီးဖိၣ်သဝီဖိ (၅)အံၤန့ၣ် လီၤ. SAC သုးတဖၣ် တဒုးသ့ၣ်ညါဆိသဝီဖိ (၅) အံၤလၢ သုးတဖၣ်ကဟဲဖိၣ် အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်  
အမဲၣ်ညါ ဘၣ်မနုၤအယီၤအဝဲသ့ၣ်ဟဲဖိၣ်သဝီဖိ (၅)အံၤလဲၣ်န့ၣ် တဒုးသ့ၣ်ညါ သဝီဖိတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤနီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ (၅)ဂၤ  
အံၤ SACသုးတဖၣ်လဲၣ်ဟ်အဝဲသ့ၣ်ဆူ ခိၣ်ချုးသုးရၣ် (၃၅၁)သုးက လၢတၢ်ဒုးဃာ်အလီၢ်ဖဲလၢဒိၣ်ဂ့ၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲနံၤအဝဲန့ၣ် SAC  
လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်ခိၣ်လဲၣ်ဆူတၢ်ဒုးဃာ်လီၤဒီးအုၣ်သးလၢသဝီဖိတဖၣ်အံၤတၢ်ကမၢ်တအိၣ်ဘၣ်အယီၤတၢ်ပျါလီၤကွံာ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.  
SACသးပုၤတဂၤ လဲၣ်ဆူတၢ်ဒုးဃာ်အလီၢ်ဒီးယုထီၣ် SACသုးတဖၣ် လၢကပျါလီၤကွံာ်သဝီဖိတဖၣ် အံၤအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ် SAC  
သုးတဖၣ် ကိးတီၢ်ဒီးဒုးဃာ်သဝီသးပုၤတဂၤအံၤတနၤဒီး သံကွံာ်သံဒီးအီၤဘၣ်ဃး မ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲအိၣ်ဒီး လီၢ်ကဝီၤ KLNAသုး၊  
KLNAသုးတၢ်သိၣ်လီၢ် ဒီး CDMကရၢဖိတဖၣ်အိၣ်တအိၣ် အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢသဝီ သးပုၤအံၤ တသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကျိၤနီတမံၤ  
ဘၣ်အယီၤ လၢခံတနံၤန့ၣ် တၢ်ပျါလီၤကွံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်ဖိၣ်ဒုးဃာ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လၢအီကူး ၃၀သီ၊ ၂၀၂၁နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၢၣ်,	လ---သဝီ ဒီး ခ---သဝီ၊ ဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ (ယုၤလဲကရူာ်)၊ မူကီၢ်ဆၢၣ်၊ ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ် ကီၢ်ရၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လၢဖဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၁နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ  
လီၢ်ကဝီၤပုၤမာသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂုဝီခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမာနီၣ်မာယါတၢ်မၤ  
ဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတံၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်  
တၢ်မလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲ ပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG  
အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ရၢၣ်)	
-----------	--

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ						
မံၤ	မိၤအ---	စီၤဟ---	စီၤစ---	စီၤယ---	စီၤဝ---	အူန---
သးနံၣ်	၄၁	-	-	-	-	-
မ့ၢ်/ ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ
ကလုာ်	ပယီၤ	ကညီ	ကညီ	ကညီ	ကညီ	ပယီၤ
ဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	အိၣ်	-	-	-	-	-
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	-	-	-	-	-	-
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး
တၢ်ဟံၣ်မူဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	လ---သဝီ	လ---သဝီ	လ---သဝီ	လ---သဝီ	လ---သဝီ	လ---သဝီ

ပှၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သုးကျိၤ/ သုးရၢၣ် / သုးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ / သုးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
SAC သုးဖိတဖၣ်	တသ့ၣ်ညါဘၣ်	ခိၣ်သုးရၢၣ် (၆၀)	သၤဘိၤသုးကလၢၤ၊ လၢၢ်ခိၣ်ဂ့ၢ်	သုးခိၣ်စိအီၤယၤလု

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.**  
 KHRG သ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးဘၣ်ဃး SACသုးဖိတဖၣ်ဖိၣ်ဒုးဃာ်သဝီဖိတဖၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ KHRG ပျီပူၤပှၤမၤတၢ်ဖိ ထၢဖိၣ်မၤနီၣ်မၤယါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီး မၤတၢ်ထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်သဝီဖိ သၢၤဂၤဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ် သးအံၤအဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.**  
 KHRG ပျီပူၤပှၤမၤတၢ်ဖိမၤတၢ်ထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ သၢၤဂၤအကျိၤ မ့ၢ်ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အနီၣ်ကစၢ်တဂၤ ဒီးပှၤတူၢ် ဘၣ်တၢ်အမၤလၢ အထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအဂ့ၢ်အံၤန့ၢ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်

**ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.**

ဖဲလါအီၣ်ကူး ၃၀သီ၊ ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် ထံၣ်ကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်သုးရၣ် (၆၀) လၢအအိၣ်ဖဲ သၢဘိၤသုးကလၢ၊ လၢဒိၣ်ဝဲၣ် လၢအဘၣ်တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သုးခိၣ်စိအီၤယၢလုသုးကျိၤတဖုအံၤ အသုးဖိကအိၣ် (၇၀) ဂၤယၢ်ယၢ်ဟဲဒီး အသုးသိလုၣ်သၢခိၣ် န့ၣ်လီၤဆူ လ-ဒီးက- သဝီပူၤ ဟီၣ်ကဝီၤလီၤဆီ (ယုၤလဲၣ်ကရူၢ်)၊ မူကီၢ်ဆၢ၊ ချၢၣ်လွံၣ်ထူၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိန့ၣ်လီၤဖဲ ၁-သဝီ (၂၀) ဂၤ လ-ကညီၣ်သဝီ (၂၀) ဂၤ ဒီးလ-ပယီၤသဝီ (၃၀) ဂၤ စိၣ်ယုၣ်ဒီးသဝီဖိ (၅) ဂၤအမံၤစရီၤလၢအဝဲသ့ၣ်ကဟဲဖိၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SACသုးတဖၣ်အံၤ ကဝီၤယၢ်သဝီဖိ (၅)ဂၤအံၤအဟံၣ် ဒီးန့ၣ်သံကွၢ်သံဒီးသဝီဖိအဟံၣ်ဖိဃီဖိလံာ်ခိၣ်ဆၢ၊ ကိးထီၣ်သမံသမိးပုၤမံၤတဂၤဘၣ်တဂၤဝံၤ ဖီၣ်က့ၤကိးဝဲသဝီဖိ (၅)အံၤန့ၣ်လီၤ. SACသုးတဖၣ် တဒုးသ့ၣ်ညါဆိသဝီဖိဘၣ်ဘးကဟဲဖိၣ်သဝီဖိဘၣ်အမံၤ မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်သဝီဖိ (၅) ဂၤအံၤ လၢတၢ်ဂ့ၢ်မန့ၣ်န့ၣ် တဒုးသ့ၣ်ညါသဝီဖိစ့ၢ်ကိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ (၅) ဂၤအံၤမ့ၢ် မိၤအ- စီၤဟ- စီၤစ- စီၤယ- ဒီး အူန-န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အကျိၤတဂၤ အဟံၣ်ဖိဃီဖိသံကွၢ်SACသုးဖိတဖၣ်လၢ မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ကလဲၤကိးပုၤလၢအဖီၣ်ဝဲအံၤဆူတၢ်လီၢ်ဖဲလဲၣ်အခါ SACသုးဖိတဂၤစံးဆၢအီၤလၢ “ပကလဲၤဆၢအီၤဆူန့ၣ်သၢကွၢ်သုးကလၢတစီၢ်ဖိလီၤ ဝံၤန့ၣ်ကဟဲက့ၤဆၢကအီၤ” ဒီးအဝဲသံကွၢ်အါထီၣ်လၢ အဝဲကဘၣ်ဟဲက့ၤလၢအခိၣ်ခါ. ဝံၤ SAC သုးဖိတဂၤအံၤစံးဆၢက့ၤအီၤလၢ “ပုၤကဟဲက့ၤဆၢက့ၤအီၤဒီးသိလုၣ်ဝါဝါတခိၣ်အံၤ” န့ၣ်လီၤ.

လၢခံန့ၣ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ် သ့ၣ်ညါဘၣ်က့ၤဝဲလၢ သဝီဖိ (၅) ဂၤအံၤ SAC သုးတဖၣ်တလဲၤဆၢအဝဲသ့ၣ်ဆူန့ၣ်သၢကွၢ်သုးကလၢဘၣ်ဒီး တၢ်လဲၤဆၢအဝဲသ့ၣ်ဆူ ခိၣ်ချ့သုးရၣ် (၃၅၁)သုးကလၢဖဲ လၢဒိၣ်ဝဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤဝံၤအလီၢ်ခံ လ-သဝီ SAC သဝီသးပုၤ အူန-လဲၤဆူ လၢဒိၣ်ဝဲၣ်သုးကလၢ တၢ်ဒုးယၢ်လီၢ်တဘျီဃီဒ်သိးကမၤစၢၤ ဝဲသဝီဖိ (၅)ဂၤအံၤ တၢ်ပပျၢ်လီၤကွၢ်အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တုၤအူ-အံၤလဲၤတုၤလၢတၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ်န့ၣ် SAC သုးတဖၣ် မၤအက့ၤဆူဟံၣ် ဘၣ်ဆၢအဝဲတက့ၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ဒုးယၢ်အဆၢကတီၢ် SAC သုးတဖၣ်အံၤ တဒုးသ့ၣ်ညါသဝီဖိ (၅) ဂၤအံၤတၢ်ဂ့ၢ်တကျိၤဘၣ် မန့ၢ်တၢ်ဖီၣ်ဒုးယၢ်အီၤလဲၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ် ဒီးတၢ်တသမံသမိးသံကွၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တကျိၤနီၣ်တမံၤစ့ၢ်ကိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ SAC သုးတဖၣ်ဟံၣ်အီၤလၢ တၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ်အခါ အဝဲသ့ၣ်အီၤဘၣ်ထံ ဒီးတၢ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤမ့ၢ် SACလၢဒိၣ်ဝဲၣ်ကီၢ်ဆၢခိၣ် လဲၤဆူတၢ်ဒုးယၢ်လီၢ် ဒီးဟ့ၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤလၢ သဝီဖိတဖၣ်အံၤတၢ်ကမၢ်တအိၣ်ဘၣ်အယီၤ ဖဲဟါလီၤခီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် သုးတဖၣ်ပျၢ်လီၤကွၢ် သဝီဖိ(၅)ဂၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ သဝီဖိတဖၣ် မ့ၢ်SACသုးတဖၣ် ဖီၣ်ဒုးယၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်မန့ၢ်လဲၣ်န့ၣ်သဝီဖိတသ့ၣ်ညါဝဲနီၣ်တဂၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အကျိၤတဂၤလၢအမ့ၢ် စီၤယ-ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒ်အံၤ “SACသုးတဖၣ်တတဲပုၤ တၢ်ဂ့ၢ်တကျိၤနီၣ်တမံၤဘၣ်အယီၤ ပတသ့ၣ်ညါတၢ်ခိၣ်တၢ်ခိၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်” န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမံၤညါ သဝီဖိတဖၣ်အံၤ ဟဲက့ၤပိၣ်လၢဒိၣ်ဝဲၣ်ကီၢ်ဆၢခိၣ် အသိလုၣ်ခံတုၤဖဲကီၢ်ဆၢခိၣ်သဝီဝံၤ အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်က့ၤလၢဟံၣ်လၢ အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ

န့ၣ်လီၤ.

SAC သဝီသးပုၤ အူန---တၢ်အံၤဖဲလဲၤလူၤသဝီဖိ (၅) ဂၤအံၤဖဲတၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ်ဝံၤ SACသုးတဖၣ်ကသမံသမိးအီၤအဂီၢ် တၢ်ဒုးယၢ်အီၤတန့ၣ်လီၤ. SAC သုးတဖၣ်သံကွၢ်အီၤမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျါကရၢ (KNU) အိၣ်ခါ ဒီး KNU တဖၣ်မၤတၢ်အိၣ်ဖျါလၢဟံၣ်ပူၤ မ့ၢ်တမ့ၢ် အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. SACသုးတဖၣ် သံကွၢ်အီၤတၢ်သ့ကွၢ်ဒ်အမ့ၢ် “န့ၣ်တၢ်လီၤKNU တဖၣ် ဟဲအိၣ်ဖျါလၢနဟံၣ်ခါ. KNLAသုးတၢ်မၤလိအလီၢ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်. CDMဖိတဖၣ်အိၣ်တၢ်လီၤဖဲလဲၣ်.” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လီၤ. ဒီဖျါလၢသဝီသး ပုၤအံၤတသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤနီၤတမံၤဘၣ်အယီၤ အဝဲစံးဆၢ SACသုးတဖၣ်လၢ အတသ့ၣ် ညါဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤ SAC သုးတဖၣ် ပျါလီၤက့ၤအီၤလၢခံတန့ၣ်လီၤ.

ဒီဖျါလၢ SAC သုးတဖၣ် ဖိၣ်ဒုးယၢ်ဆူၣ်သဝီဖိတဖၣ်အယီၤ ကဲထီၣ်တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီလၢသဝီဖိတဖၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအ ဂီၢ်ဒီး ဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ SAC သုးတဖၣ်ကဟဲဖိၣ်ဘၣ်ဖုး သဝီဖိလၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

**(၄)တပတီၢ်- တၢ်ယုၤန့ၣ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပုၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပက သ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိဟ့ၣ် KHRG တၢ်ပျဲလၢကသ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်  
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဘၣ်တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထီၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrgh.org](http://www.khrgh.org) အပူၤသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ.